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 المستخلص 

 عنوان البحث: المسؤولية الجنائية عن الابتزاز الإلكتروني في النظام السعود ي 

 اسم الباحث: خالد عبد العزيز العبدلي الشري ف 

 تتناول هذه الدراسة إحدى الجرائم الإلكترونية وهي جريمة الابتزاز الإلكتروني في النظام 

الدراسة بيان ماهية هذه الجريمة وخصائصها وصورها وأغراضها، وبيانالسعودي، وهدفت   

 قواعد التجريم والعقاب فيها وكذلك القواعد الإجرائية الناظمة لها سواء في مرحلة الاستدلال 

 والتحقيق أو في مرحلة المحاكمة، وسعت الدراسة إلى تحقيق أهدافها من خلال اتباع المنهج

. وقسمت الدراسة إلى مبحث تمهيدي تناول ماهية جريمة الابتزاز الوصفي والمنهج التحليلي  

 الإلكتروني، وفصل أول تناول القواعد الموضوعية لجريمة الابتزاز الإلكتروني وفصل ثاني تناول 

 القواعد الإجرائية لجريمة الابتزاز الإلكتروني. وتوصلت الدراسة إلى عدد من النتائج أهمها اختلاف 

لإلكتروني عن جريمة الابتزاز التقليدي في خصائصها وصورها وأساليب التعامل جريمة الابتزاز ا  

 الجنائي معها، وأوصت الدراسة الجهات المعنية بضرورة إنشاء دوائر متخصصة في المحاكم لنظر 

 دعاوى الجرائم الإلكترونية كونها تتسم بصفات خاصة وتستلزم خبرات معينة، وكذلك ضرورة 

بأخطار جريمة الابتزاز الإلكتروني وطرقها والعقوبات الواردة عليها في النظام نشر الوعي المجتمعي   

 . السعودي
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Abstract 

Research Title: CRIMINAL RESPONSIBILITY FOR ELECTRONIC BLACKMAIL IN THE SAUDI SYSTEM 

Researcher name: Khaled Abdulaziz Alshareef 

This study aims to address one of the cyber crimes (Cyber blackmail crime) in the Saudi regulations, 

so as to uncover its nature, characteristics, forms and purposes, in addition to the rules of its 

criminalization and penalization, as well as the procedural rules governing it, whether at the stage of 

inference and investigation or at the stage of trial. 

The study objectives could be achieved using the descriptive analytical method, so it included an 

introductory section that addresses the nature of Cyber blackmail crimes, where the first chapter 

addresses the objective rules of the Cyber blackmail crimes, and the second chapter addresses the 

procedural rules governing the Cyber blackmail crimes. The study concluded a number of results, the 

most important of which is the difference between Cyber and traditional blackmail crimes regarding 

its characteristics, forms and procedural rules governing it. 

The study also provided recommendations for the concerned authorities to create cybercrime-

related hearing chambers in the courts, as they have special characteristics and require certain 

expertise, not to mention the need to raising societal awareness of the dangers of the cyber 

blackmail crimes, its methods, and the penalties imposed on it in the Saudi regulations. 
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